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Dokument zawiera: 

I. Uzasadnienie zawierające informacje o udziale społeczeństwa w postępowaniu 

oraz o tym, w jaki sposób zostały wzięte pod uwagę i w jakim zakresie zostały 

uwzględnione uwagi i wnioski zgłoszone w związku z udziałem społeczeństwa.1 

II. Podsumowanie zawierające uzasadnienie wyboru przyjętego dokumentu w 

odniesieniu  

do rozpatrywanych rozwiązań alternatywnych, a także informację, w jaki sposób 

zostały wzięte pod uwagę i w jakim zakresie zostały uwzględnione: 

1. ustalenia zawarte w prognozie oddziaływania na środowisko; 

2. opinie właściwych organów (Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska, 

Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny) 

3. zgłoszone uwagi i wnioski; 

4. wyniki postępowania dotyczącego transgranicznego oddziaływania na 

środowisko, jeżeli zostało przeprowadzone; 

5. propozycje dotyczące metod i częstotliwości przeprowadzania 

monitoringu skutków realizacji postanowień dokumentu.2 

 

„Program Ochrony Środowiska dla Gminy Miasto Marki na lata 2022-2025 z 

perspektywą na lata 2026-2029”, który jest głównym dokumentem strategicznym na 

poziomie gminy wyznaczającym cele ochrony środowiska, zgodnie z zasadą 

zrównoważonego rozwoju, oraz określa kierunki działań, zmierzające do osiągnięcia 

tych celów.  

Obowiązek sporządzenia Programu ochrony środowiska wynika z ustawy z dnia 

27 kwietnia 2001 roku – Prawo ochrony środowiska (Dz.U. z 2021 poz. 1973 ze zm.). 

Zgodnie z art. 17 wyżej wymienionej ustawy organ gminy sporządza program 

ochrony środowiska. Z wykonania programu organ wykonawczy sporządza co dwa 

lata raporty, które przedstawia Radzie Miasta. 

Program ochrony środowiska powinien spełniać wymagania określone w art. 

14, art. 17 i art. 18 ustawy Prawo ochrony środowiska. Zasady i tryb udziału 

społeczeństwa w postępowaniu, którego przedmiotem jest sporządzenie programu 

ochrony środowiska określa ustawa z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 
                                                 
1 Zgodnie z art. 42 ustawy o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko, z dnia 3 października 2008 r. (Dz. U. 2021, poz. 247 ze zm.) 
2 Zgodnie z art. 55 ust. 3 ww. ustawy 
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informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 

środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz.U. z 2021 r. poz. 2373 

ze zm.). 

Program ochrony środowiska spełnia wymagania zawarte w opracowanych 

przez Ministerstwo Środowiska „Wytycznych do opracowania wojewódzkich, 

powiatowych i gminnych programów ochrony środowiska”. Oznacza to, że w 

przygotowanym programie: 

 dokonano oceny stanu środowiska na terenie gminy z uwzględnieniem 

dziesięciu obszarów przyszłej interwencji, 

 zdefiniowano zagrożenia i problemy dla poszczególnych obszarów przyszłej 

interwencji (analiza SWOT), 

 uwzględniono cele, kierunki interwencji i zadania wynikające z oceny stanu 

środowiska, 

 zamieszczono harmonogram rzeczowo – finansowy, osobno dla zadań 

własnych i zadań monitorowanych. 

Podczas opracowywania programu uwzględniono założenia zawarte w 

wojewódzkim programie ochrony środowiska oraz programach sektorowych, 

strategiach i istniejących planach rozwoju. Niniejszy dokument uwzględnia 

wymagania zawarte w art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 

informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 

środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. 2021, poz. 2373 ze 

zm.) tj.: 

„Organ opracowujący projekt dokumentu wymagającego udziału społeczeństwa 

podaje do publicznej wiadomości informację o przyjęciu dokumentu i o 

możliwościach zapoznania się z jego treścią oraz: 

 uzasadnieniem zawierającym informacje o udziale społeczeństwa w 

postępowaniu oraz  

o tym, w jaki sposób zostały wzięte pod uwagę i w jakim zakresie zostały 

uwzględnione uwagi i wnioski zgłoszone w związku z udziałem 

społeczeństwa; 

 podsumowaniem zawierającym uzasadnienie wyboru przyjętego dokumentu 

w odniesieniu do rozpatrywanych rozwiązań alternatywnych, a także 
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informację, w jaki sposób zostały wzięte pod uwagę i w jakim zakresie zostały 

uwzględnione: 

 ustalenia zawarte w prognozie oddziaływania na środowisko; 

 opinie właściwych organów (RDOŚ, PWIS) 

 zgłoszone uwagi i wnioski; 

 wyniki postępowania dotyczącego transgranicznego oddziaływania na 

środowisko, jeżeli zostało przeprowadzone; 

 propozycje dotyczące metod i częstotliwości przeprowadzania 

monitoringu skutków realizacji postanowień dokumentu.” 

Zgodnie z wymaganiami określonymi w art. 17 ust. 2 pkt 3 ustawy Prawo 

ochrony środowiska, projekt programu przekazano do zaopiniowania organowi 

wykonawczemu Powiatu Wołomińskiego. Zarząd Powiatu Wołomińskiego dnia 18 

stycznia 2022 r. zaopiniował pozytywnie projekt „Programu ochrony środowiska dla 

Gminy Miasto Marki na lata 2022-2025 z perspektywą do 2026- 2029 roku”. 

 

I.  Uzasadnienie zawierające informacje o udziale społeczeństwa w 

postępowaniu oraz o tym, w jaki sposób zostały wzięte pod uwagę i w jakim 

zakresie zostały uwzględnione uwagi i wnioski zgłoszone w związku z udziałem 

społeczeństwa  

Na podstawie art. 39 ust. 1, art. 54 ust. 2 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o 

udostępnieniu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w 

ochronie środowiska oraz ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. 2021 poz. 

2373 ze zm.) oraz art. 17 ust. 4 ustawy z dnia 27 kwietnia 2001r. Prawo ochrony 

środowiska (Dz. U. 2021 poz. 1973 ze zm.) Burmistrz Miasta Marki zawiadomił o 

rozpoczęciu procedury udziału społeczeństwa w strategicznej ocenie oddziaływania 

na środowisko Programu Ochrony Środowiska  

Uwagi i wnioski do ww. dokumentu można składać w terminie 21 dni od dnia 

ogłoszenia tj. od 04 stycznia 2022 roku do dnia 24 stycznia 2022 roku r. 

W trakcie konsultacji społecznych wpłynęły uwagi oraz wnioski a ich sposób 

rozpatrzenia przedstawia poniższa tabela. 
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Tabela 1. Uwagi zgłoszone w ramach konsultacji społecznych i sposób ich rozstrzygnięcia wraz z uzasadnieniem 

Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

 
 
1 

 
2. Streszczenie, strona 5 

„Jednym ze źródeł hałasu na terenie Gminy Miasto 
Marki jest hałas komunikacyjny. Natomiast źródłem 

pól elektromagnetycznych są linie wysokiego 
napięcia oraz stacje bazowe telefonii komórkowej. 
Infrastruktura elektroenergetyczna Gminy Miasto 
Marki oparta jest o funkcjonowanie dwóch stacji 

elektroenergetycznych GPZ Pustelnik i GPZ 
Wołomin” 

 
Jednym ze źródeł hałasu na 
terenie Gminy Miasto Marki 
jest hałas komunikacyjny. 

Natomiast źródłem 
sztucznych pól 

elektromagnetycznych 
wytworzonych przez 

człowieka są linie wysokiego 
napięcia, stacje bazowe 
telefonii komórkowej i 
wszelkie urządzenia 

elektryczne użytkowane na 
terenie gminy. Infrastruktura 
elektroenergetyczna Gminy 
Miasto Marki oparta jest o 

funkcjonowanie dwóch stacji 
elektroenergetycznych GPZ 

Pustelnik i GPZ Wołomin 

PEM występuje naturalnie w 
przyrodzie. Warto wskazać, że 
mowa jest o sztucznym PEM. 

Dodatkowo to nie stacje 
bazowe sieci komórkowych 
wytwarzają duży pem, ale 

łącznie wszystkie urządzenia 
elektryczne, od odkurzaczy, 

mikrofale, telefony komórkowe 
itd. 

 
Wbrew obiegowej opinii stacje 
bazowe nie generują dużego 

PEM. 

Zdanie „Natomiast źródłem pól 
elektromagnetycznych są linie 
wysokiego napięcia oraz stacje 
bazowe telefonii komórkowej” 

zmieniono na:  
„Natomiast źródłem sztucznych 

pól elektromagnetycznych 
wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 

terenie gminy.” 
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4.4.1 analiza stanu, strona 36 

„Źródłami emisji PEM na terenie Gminy są również 
stacje bazowe telefonii komórkowej. Powszechność 

telefonii komórkowej jest powodem największego 
oddziaływania na środowisko głownie z powodu 
stacji bazowych wraz z antenami stacje bazowe 

łącznie z antenami). Na terenie Gminy Miasto Marki 
występuje 6 operatorów takich jak Aero 2, Orange, 

Play, Plus, T -Mobile, NetWorkS!” 

Wykreślić cały fragment 

Jak wspomniano wyżej (pkt 1) 
nie jest prawdą, że PEM 
generowany przez stacje 
bazowe jest wysoki. tak 

naprawdę jak już wspomniano 
wszystkie urządzenia 

elektryczne generują i wbrew 
obiegowej opinii to nie stacje 
bazowe stanowią jakikolwiek 
problem. stacje bazowe nie 

oddziałują więc negatywnie na 
środowisko. 

Usunięto fragment: 
„Źródłami emisji PEM na 
terenie Gminy są również 

stacje bazowe telefonii 
komórkowej. Powszechność 

telefonii komórkowej jest 
powodem największego 

oddziaływania na środowisko 
głownie z powodu stacji 

bazowych wraz z antenami 
stacje bazowe łącznie z 

antenami).” 
Informacja o stacjach 
bazowych pozostała: 

Na terenie Gminy Miasto Marki 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

znajdują się stacje bazowe 
telefonii komórkowej 

operatorów: 
Orange Polska S.A., 
Polkomtel Sp. z o.o., 

P4 Sp. z o.o., 
T-Mobile Polska S.A.. 
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4.4.1 analiza stanu, strona 37 

„GIOŚ, zgodnie z ustawą Prawo ochrony 
środowiska, dokonuje w ramach Państwowego 
Monitoringu Środowiska oceny poziomów pól 

elektromagnetycznych w środowisku na terenie 
województwa mazowieckiego. Zgodnie z danymi 

GIOŚ od roku 2017 na terenie Gminy Miasto Marki 
nie prowadzono badań PEM. W 2018 r. najbliższy 
punkt pomiarowy zlokalizowany był w Wołominie. 

Wynik pomiarów PEM wyniósł 1,54 [V/m]!” 

Wszelkie odczyty PEM 
generowane przez stacje 

bazowe można zobaczyć na 
stronach SI2PEM 

(https://si2pem.gov.pl/). 
Wszelkie pomiary PEM 

wyniosły poniżej 14 V/M przy 
normie dopuszczającej 

maksymalnie 61 V/M. Takie 
odczyty wg wszelkich 

naukowych badań nie mają 
negatywnego wpływu na 

zdrowie człowieka i 
środowisko. 

Instytut łączności, we 
współpracy z kancelarią 
premiera Rady Ministrów 

(KPRM) , uruchomił platformę 
internetową na której można 
sprawdzić PEM generowany 

przez stacje bazowe w 
dowolnym miejscu Polski. jest 
to nowa platforma, dostępna 

od niedawna, stąd zachęcamy 
do komunikowania wszelkich 

wyników prezentowanych 
przez stronę naukową. 

Po zdaniu:  
„GIOŚ, zgodnie z ustawą 

Prawo ochrony środowiska, 
dokonuje w ramach 

Państwowego Monitoringu 
Środowiska oceny poziomów 
pól elektromagnetycznych w 
środowisku na terenie całego 

kraju, w tym na terenie 
województwa mazowieckiego. 

Zgodnie z danymi GIOŚ od 
roku 2017 na terenie Gminy 

Miasto Marki nie prowadzono 
badań PEM. W 2018 r. 

najbliższy punkt pomiarowy 
zlokalizowany był w Wołominie. 
Wynik pomiarów PEM wyniósł 

1,54 [V/m].” 
dodano fragment o brzmieniu: 

 „Od 2021 roku funkcjonuje 
System Informacyjny o 

Instalacjach wytwarzających 
Promieniowanie 

Elektromagnetyczne SI2PEM, 
utworzony na podstawie 

Ustawy z dnia 7 maja 2010 r. o 
wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych (t.j. Dz.U. 

https://si2pem.gov.pl/
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

z 2021 r. poz. 777, 784). 
System SI2PEM pozwala na 

bezpośredni dostęp do danych 
pomiarowych wszystkich 

zarejestrowanych w nim stacji 
bazowych, dzięki czemu 

można uzyskać informacje 
dotyczące poziomu pola 

elektromagnetycznego od roku 
2018. Należy również 
zauważyć, że wartość 

zmierzona w Wołominie 
stanowi jedynie 2,5% 

maksymalnej, dopuszczalnej 
prawem wartości wynoszącej 

61 V/m.” 
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4.4.2 analiza stanu, strona 38 
Słabe strony, stacje bazowe 

Zagrożenia, budowa stacji bazowych 

proponujemy wykreślić te 
zapisy 

stacje bazowe generujące pem 
nie stanowią żadnego 

zagrożenia dla środowiska ani 
człowieka. wskazują na to 
wszelkie badania. stacje 

bazowe są w związku z tym 
szansą dla gminy Marki celem 

zapewnienia poprawnej 
łączności telekomunikacyjnej 
jej mieszkańcom. mając na 
uwadze fakt że więcej PEM 

generują urządzenia 
elektryczne takie jak czujniki 
automatyka budynków cala 

pralka telefony komórkowe, nie 
ma sensu wpisywać stacji 

bazowych. większości ludziom 
wydaje się że duża stacja sieci 
komórkowej generuje znaczny 

W analizie SWOT w kolumnie 
słabe strony: „stacje bazowe” 

zmieniono na „brak 
powtarzalności lokalizacji 

punktów pomiarowych i tym 
samym brak możliwości 
określenia trendu zmian 

poziomu PEM” 
a w kolumnie zagrożenia: 

 „budowa stacji bazowych”- 
wykreślono i dopisano: 

„niska wiedza społeczeństwa o 
zjawisku PEM i poziomach 

PEM w otoczeniu” 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

pem, jednak nie jest to prawda, 
co łatwo sprawdzić na wyżej 

wymienionym portalu. 
Niestety społeczeństwo 

posiada niską wiedzę na temat 
sztucznego pem, w związku z 
tym może mieć pewne obawy 
wobec stacji bazowych. obawy 

są jednak niczym 
nieuzasadnione. 

5 

Strona 78 
Wprowadzeniu do planów zagospodarowania 

przestrzennego zapisów poświęconych 
ochronie przed polami elektromagnetycznymi 

proponujemy wykreślić te 
zapisy 

Błędnie wyznaczono zadanie 
dla Urzędu Gminy Miasta Marki 

 
Wszelkie zapisy MPZP 

ograniczające możliwość 
budowy instalacji 

telekomunikacyjnych (np. takie 
jak wysokość masztu, 

minimalna odległość od 
zabudowań etc.) mogą zostać 
uznane za niezgodne choćby z 
Ustawą o wspieraniu rozwoju 

usług i sieci 
telekomunikacyjnych i jako 
takie zostać uchylone przez 
Wojewodę Mazowieckiego. 

Usunięto fragment:  
”Wprowadzeniu do planów 

zagospodarowania 
przestrzennego zapisów 

poświęconych ochronie przed 
polami elektromagnetycznymi”, 
z uwagi na fakt, iż zadanie to 

może zostać uznane za 
niezgodne z Ustawą o 

wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych 

6 
Strona 78 

Inwentaryzacji źródeł emisji promieniowania 
elektromagnetycznego 

proponujemy wykreślić te 
zapisy 

Błędnie wyznaczono zadanie 
dla Urzędu Gminy Miasta Marki 

 
Wszelkie stacje bazowe 

zinwentaryzowano w  SI2PEM. 

Usunięto zadanie: 
„Inwentaryzacji źródeł emisji 

promieniowania 
elektromagnetycznego”, z 
uwagi na fakt, iż wszystkie 

stacje bazowe są 
zinwentaryzowane w SI2PEM. 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

7 

 
 

 

Zdanie:  
„Na pole elektromagnetyczne 
składają się pola elektryczne, 

magnetyczne oraz 
elektromagnetyczne o 

częstotliwościach od 0 Hz do 
300 GHz, które tworzą zakres 

promieniowania 
elektromagnetycznego 

niejonizującego” 
zmieniono na: 

„Na pole elektromagnetyczne 
składają się dwa pola: 

elektryczne oraz magnetyczne 
o częstotliwościach od 0 Hz do 

300 GHz, które należą do 
zakresu promieniowania 
elektromagnetycznego 

niejonizującego.” 

8 

 

 

 

Fragment: 
„Zgodnie z Rozporządzeniem z 
dnia 30 października 2003 roku 

w sprawie dopuszczalnych 
poziomów pól 

elektromagnetycznych w 
środowisku oraz sposobie 

sprawdzania dotrzymania tych 
poziomów, poziomy 

dopuszczalne wynoszą: 
 1 kV/m  dla  częstotliwości  

50Hz  na  terenach  
przeznaczonych  pod  

zabudowę mieszkaniową; 
 10 kV/m  dla  

częstotliwości  
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

przemysłowych  50  Hz  w  
miejscach  dostępnych dla 

ludności; 
 7 kV/m  dla  wysokich  

częstotliwości,  czyli  od  3  
MHz  do  300  GHz  w 

miejscach dostępnych dla 
ludności.  

Obecnie obowiązujące 
poziomy dopuszczalne, według 

Rozporządzenia z dnia 17 
grudnia 2019 r. w sprawie 

dopuszczalnych poziomów pól 
elektromagnetycznych w 

środowisku, wynoszą 
odpowiednio: 1000 [V/m] (1 

kV/m), 10000 [V/m] (10 kV/m) 
a dla wysokich częstotliwości 

od 28 do 61 [V/m].”  
został zmieniony na: 

„Obecnie obowiązujące 
poziomy dopuszczalne, według 

Rozporządzenia z dnia 17 
grudnia 2019 r. w sprawie 

dopuszczalnych poziomów pól 
elektromagnetycznych w 

środowisku, wynoszą: 
dla częstotliwości 50 Hz na 

terenach przeznaczonych pod 
zabudowę mieszkaniową: 

składowa elektryczna 1000 
V/m (1 kV/m) lub składowa 

magnetyczna 60 A/m; 
dla częstotliwości 50 Hz w 
miejscach dostępnych dla 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

ludności: składowa elektryczna 
10000 V/m (10 kV/m) lub 

składowa magnetyczna 60 
A/m; 

dla częstotliwości od 10 MHz 
do 300 GHz w miejscach 
dostępnych dla ludności: 

składowa elektryczna od 28 
V/m do 61 V/m, składowa 

magnetyczna od 0,073 A/m do 
0,16 A/m lub gęstość mocy od 

2 W/m2 do 10 W/m2.” 

9 

 

 

 

Zapis „wysokie częstotliwości” 
został usunięty, natomiast 

sposób zapisywania jednostek 
został skorygowany – bez 
kwadratowych nawiasów   
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

10 

 

  
Zapis jednostek z 15kV 
poprawiono na 15 kV. 

11 
 

 

 

 

Zdanie nie zostało 
przeredagowane lecz usunięte 

zgodnie z uwagą zawartą w 
pkt. 2 tej tabeli.  

12 

 

 

 

Fragment:  
„Na terenie Gminy Miasto 

Marki występuje 6 operatorów 
takich jak Aero 2, Orange, 

Play, Plus, T -Mobile, 
NetWorkS!.” 

 zmieniono na: 
„Na terenie Gminy Miasto 
Marki znajdują się stacje 

bazowe telefonii komórkowej 
operatorów: 

Orange Polska S.A., 
Polkomtel Sp. z o.o., 

P4 Sp. z o.o., 
T-Mobile Polska S.A..” 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

13 

 

  

Zdanie:  
„GIOŚ, zgodnie z ustawą 

Prawo ochrony środowiska, 
dokonuje w ramach 

Państwowego Monitoringu 
Środowiska oceny poziomów 
pól elektromagnetycznych w 

środowisku na terenie 
województwa mazowieckiego.”  

zmieniono na: 
„GIOŚ, zgodnie z ustawą 

Prawo ochrony środowiska, 
dokonuje w ramach 

Państwowego Monitoringu 
Środowiska oceny poziomów 
pól elektromagnetycznych w 
środowisku na terenie całego 

kraju, w tym na terenie 
województwa mazowieckiego.” 

14 
  

 
Analiza SWOT została 
poprawiona zgodnie z 

uwagami z pkt. 4 tej tabeli. 

15 

 

 

 

Poz. 3 w tabeli 39 nie została 
usunięta lecz poprawiono zapis 

celu interwencji:  
„Ochrona środowiska i ludności 

przed oddziaływaniem  pól 
elektromagnetycznych”  

zamieniono na: 
„Zwiększenie wiedzy 

społeczeństwa o zjawisko PEM 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

i poziomy PEM w otoczeniu”  
a kierunek interwencji: 

„Ograniczenie oddziaływania 
pól elektromagnetycznych na 

człowieka i środowisko” 
zmieniono na: 

„Edukacja ekologiczna w 
zakresie PEM” 

16 

 

 

 

Zadania: 
„Wprowadzenie do planów 

zagospodarowania 
przestrzennego zapisów 

poświęconych ochronie przed 
polami elektromagnetycznymi”,  
„Inwentaryzacja źródeł emisji 

promieniowania 
elektromagnetycznego” 

zostały zastąpione nowymi 
zadaniami: 

„Promowanie wiedzy 
dotyczącej PEM”, 

„Upowszechnienie korzystania 
z systemu SI2PEM” 

17 

 
 

 

18 

  

 

Zgodnie z wprowadzonymi 
zmianami zapis z załącznika 1 

do Programu: 
„III. Ograniczenie 
oddziaływania pól 

elektromagnetycznych na 
człowieka i środowisko”  

zmieniono na: 
„III. Zwiększenie wiedzy 

społeczeństwa o zjawisko PEM 
i poziomy PEM w otoczeniu” 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

19 

 

  

Zarówno w streszczeniu jak i 
rozdziale dotyczącym Pól 

elektromagnetycznych 
dokonano korekt i ostatecznie 

dodano sformułowanie: 
„Źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 

wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 

terenie gminy.” 

20 

Na stronie 36 umieszczony jest punkt poświęcony 
w całości promieniowaniu elektromagnetycznemu. 

Przede wszystkim, zdaniem Izby, należy jasno 
podkreślić, że chodzi o źródła PEM wytworzone 

przez człowieka. W przeciwnym razie definicja pola 
elektromagnetycznego, przytoczonego w punkcie 

4.4.1 jest niewłaściwa, nie obejmuje bowiem całego 
spektrum fal elektromagnetycznych, gdyż sięgają 

one poza próg 300 GHz. 

  

Tekst został przeredagowany 
na: 

„Źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 

wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 

terenie gminy.” 

21 

Odnosząc się do fragmentu „Źródłami emisji PEM 
na terenie Gminy są również stacje bazowe telefonii 
komórkowej. Powszechność telefonii komórkowej 

jest powodem największego oddziaływania na 
środowisko głównie z powodu stacji bazowych wraz 
z antenami stacje bazowe łącznie z antenami). Na 

terenie Gminy Miasto Marki występuje 6 operatorów 
takich jak Aero 2, Orange, Play, Plus, T -Mobile, 
NetWorkS!.”, ponownie stwierdza się nieprawdę. 

  

Fragment: 
„Źródłami emisji PEM na 
terenie Gminy są również 

stacje bazowe telefonii 
komórkowej. Powszechność 

telefonii komórkowej jest 
powodem największego 

oddziaływania na środowisko 
głównie z powodu stacji 

bazowych wraz z antenami 
stacje bazowe łącznie z 

antenami). Na terenie Gminy 
Miasto Marki występuje 6 

operatorów takich jak Aero 2, 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

Orange, Play, Plus, T -Mobile, 
NetWorkS!.” 

został zamieniony na: 
„Źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 

wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 
terenie gminy. Infrastruktura 
elektroenergetyczna Gminy 
Miasto Marki oparta jest o 

funkcjonowanie dwóch stacji 
elektroenergetycznych GPZ 
Pustelnik i GPZ Wołomin. 

Stacja GPZ Wołomin 
zlokalizowana jest przy ul. 

Marszałka Józefa Piłsudskiego 
61 w Wołominie i zapewnia 
zapotrzebowanie na energię 

elektryczną dla północnej 
części Gminy Miasto Marki. 
Energia elektryczna ze stacji 

dostarczana jest za 
pośrednictwem sieci kablowo-

napowietrznej średniego 
napięcia 15 kV Struga. Stacja 
GPZ Pustelnik zlokalizowana 
przy ul. Kresowej w Markach 

jest zasilana przez dwie 
napowietrzne linie wysokiego 

napięcia 110 kV. Stacja ta 
stanowi główne źródło pokrycia 
zaopatrzenia miasta na energię 

elektryczną, poprzez 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

promienisty system linii 
średniego napięcia 15 kV. 

Na terenie Gminy Miasto Marki 
znajdują się stacje bazowe 

telefonii komórkowej 
operatorów: 

Orange Polska S.A., 
Polkomtel Sp. z o.o., 

P4 Sp. z o.o., 
T-Mobile Polska S.A..” 

22 

Lista operatorów sieci komórkowych, przytoczona w 
tym akapicie jest również nieprawidłowa 
Krajowa Izba Gospodarcza Elektroniki i 

Telekomunikacj i 
2 

i wymaga aktualizacji – z końcem listopada 2021 r. 
Aero2 zostało przejęte przez Polkomtel, 
natomiast Networks! nie jest operatorem 

telekomunikacyjnym, i nie jest wymieniony 
w prowadzonym przez Prezesa UKE rejestrze 

przedsiębiorców telekomunikacyjnych. 

  

Zapis: 
„Na terenie Gminy Miasto 

Marki występuje 6 operatorów 
takich jak Aero 2, Orange, 

Play, Plus, T -Mobile, 
NetWorkS!.” 

poprawiono na: 
„Na terenie Gminy Miasto 
Marki znajdują się stacje 

bazowe telefonii komórkowej 
operatorów: 

Orange Polska S.A., 
Polkomtel Sp. z o.o., 

P4 Sp. z o.o., 
T-Mobile Polska S.A..” 

23 

Odnosząc się do fragmentu „GIOŚ, zgodnie z 
ustawą Prawo ochrony środowiska, dokonuje 

w ramach Państwowego Monitoringu Środowiska 
oceny poziomów pól elektromagnetycznych 

w środowisku na terenie województwa 
mazowieckiego. Zgodnie z danymi GIOŚ od roku 

2017 
na terenie Gminy Miasto Marki nie prowadzono 

badań PEM. W 2018 r. najbliższy punkt 
pomiarowy zlokalizowany był w Wołominie. Wynik 

  

Po zdaniu:  
„GIOŚ, zgodnie z ustawą 

Prawo ochrony środowiska, 
dokonuje w ramach 

Państwowego Monitoringu 
Środowiska oceny poziomów 
pól elektromagnetycznych w 
środowisku na terenie całego 

kraju, w tym na terenie 
województwa mazowieckiego. 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

pomiarów PEM wyniósł 1,54 [V/m].” 
należy zauważyć, że od 2021 roku działa System 

Informacyjny o Instalacjach wytwarzających 
Promieniowanie Elektromagnetyczne SI2PEM, 
utworzony na podstawie Ustawy z dnia 7 maja 

2010 r. o wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych (t.j. Dz.U. z 2021 r. poz. 777, 

784). System SI2PEM umożliwia bezpośredni 
dostęp do danych pomiarowych wszystkich 

zarejestrowanych w nim stacji bazowych, przez co 
można uzyskać informacje po poziomie pola 

e-m nowsze niż z 2018 r. Należy również 
zauważyć, że wartość 1,54 V/m stanowi jedynie 

2,5% 
maksymalnej, dopuszczalnej prawem wartości 

wynoszącej 61 V/m. 

Zgodnie z danymi GIOŚ od 
roku 2017 na terenie Gminy 

Miasto Marki nie prowadzono 
badań PEM. W 2018 r. 

najbliższy punkt pomiarowy 
zlokalizowany był w Wołominie. 
Wynik pomiarów PEM wyniósł 

1,54 [V/m].” 
dodano fragment o brzmieniu: 

 „Od 2021 roku funkcjonuje 
System Informacyjny o 

Instalacjach wytwarzających 
Promieniowanie 

Elektromagnetyczne SI2PEM, 
utworzony na podstawie 

Ustawy z dnia 7 maja 2010 r. o 
wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych (t.j. Dz.U. 

z 2021 r. poz. 777, 784). 
System SI2PEM pozwala na 

bezpośredni dostęp do danych 
pomiarowych wszystkich 

zarejestrowanych w nim stacji 
bazowych, dzięki czemu 

można uzyskać informacje 
dotyczące poziomu pola 

elektromagnetycznego od roku 
2018. Należy również 
zauważyć, że wartość 

zmierzona w Wołominie 
stanowi jedynie 2,5% 

maksymalnej, dopuszczalnej 
prawem wartości wynoszącej 

61 V/m.” 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

24 

Przechodząc do strony 38 i tabeli 14, zawierającej 
zobrazowanie analizy SWOT, uznanie 

„obecności stacji bazowych telefonii komórkowej” 
jako słabą stronę wydaje się być 

nieporozumieniem. 

  
Analiza SWOT została 
poprawiona zgodnie z 

uwagami z pkt. 4 tej tabeli. 

25 

Kolejną kwestią z tabeli SWOT wymagającą zmiany 
jest jej fragment, mówiący 

o „Zagrożeniach”. Jako zagrożenie ujęto „niską 
świadomość społeczną o zagrożeniu PEM”. 

Przede wszystkim PEM może być klasyfikowany 
jako zagrożenie dopiero wtedy, gdy 

przekraczane są dopuszczalne poziomy, ujęte w 
rozporządzeniu Ministra Zdrowia z dnia 

17 grudnia 2019 r. w sprawie dopuszczalnych 
poziomów pól elektromagnetycznych 

w środowisku. Przekraczanie poziomów 
określonych w rozporządzeniu, w miejscach 

dostępnych dla ludności jest niedopuszczalne. 

  
Analiza SWOT została 
poprawiona zgodnie z 

uwagami z pkt. 4 tej tabeli. 

26 

Przechodząc na stronę 78, określono tam zadanie 
dla Urzędu miasta Marki polegające na 

„Wprowadzeniu do planów zagospodarowania 
przestrzennego zapisów poświęconych 

ochronie przed polami elektromagnetycznymi”. W 
tym miejscu należy wskazać, że wszelkie 

zapisy MPZP ograniczające możliwość budowy 
instalacji telekomunikacyjnych (np. takie jak 
wysokość masztu, minimalna odległość od 
zabudowań etc.) mogą zostać uznane za 

niezgodne 
choćby z Ustawą o wspieraniu rozwoju usług i sieci 

telekomunikacyjnych i jako takie zostać 
uchylone przez Wojewodę Mazowieckiego. 

  

Usunięto fragment:  
”Wprowadzeniu do planów 

zagospodarowania 
przestrzennego zapisów 

poświęconych ochronie przed 
polami elektromagnetycznymi”, 
z uwagi na fakt, iż zadanie to 

może zostać uznane za 
niezgodne z Ustawą o 

wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

27 

Kolejnym zadaniem jest „Inwentaryzacja źródeł 
emisji promieniowania 

elektromagnetycznego”. Wcześniej w tym wierszu 
wspomniana jest wartość „6” przy „wartości 

emitentów pola elekromagnetycznego w gminie”. 
Wydaje się, że przy takiej ilości zadanie to 

Krajowa Izba Gospodarcza Elektroniki i 
Telekomunikacj i 

3 
nie jest zbyt ambitne. 

  

Usunięto zadanie: 
„Inwentaryzacji źródeł emisji 

promieniowania 
elektromagnetycznego”, z 
uwagi na fakt, iż wszystkie 

stacje bazowe są 
zinwentaryzowane w SI2PEM. 

28 

Na stronie 5 Projektu Programu twórcy piszą: 
„Jednym ze źródeł hałasu na terenie Gminy Miasto 
Marki jest hałas komunikacyjny. Natomiast 
źródłem pól elektromagnetycznych są linie 
wysokiego napięcia oraz stacje bazowe telefonii 
komórkowej. Infrastruktura elektroenergetyczna 
Gminy Miasto Marki oparta jest o funkcjonowanie 
dwóch stacji elektroenergetycznych GPZ Pustelnik i 
GPZ Wołomin.”.  

  

Stwierdzenie jest 
nieprawdziwe. Jeżeli autorzy 
projektu mieli na myśli pole 
elektromagnetyczne 
wytworzone przez działalność 
człowieka, a nie np. Słońce, 
prawdziwszym byłoby 
stwierdzenie: 
„Natomiast największym 
źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 
wytworzonych przez 
działalność człowieka są 
wszelkie urządzenia 
elektryczne, wykorzystywane 
na terenie gminy”. 

  

 

Tekst został przeredagowany 
na: 

„Źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 

wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 

terenie gminy.” 

29 
Na stronie 36, we fragmentach dotyczących 
promieniowania elektromagnetycznego. 
  

Należy dodać informację, że 
chodzi o źródła PEM 
wytworzone w wyniku 
działalności człowieka. W 
przeciwnym razie definicja pola 
elektromagnetycznego, 
przytoczonego w punkcie 4.4.1 
jest niewłaściwa, nie obejmuje 

 

Tekst został przeredagowany 
na: 

„Źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 

wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 



 

21 

 

Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

bowiem całego spektrum fal 
elektromagnetycznych, gdyż 
sięgają one poza próg 300 
GHz.   

terenie gminy.” 

30 

Na stronie 37 Projektu – czytamy: „Źródłami 
emisji PEM na terenie Gminy są również stacje 
bazowe telefonii komórkowej. Powszechność 
telefonii komórkowej jest powodem 
największego oddziaływania na środowisko 
głownie z powodu stacji bazowych wraz z 
antenami stacje bazowe łącznie z antenami). Na 
terenie Gminy Miasto Marki występuje 6 
operatorów takich jak Aero 2, Orange, Play, 
Plus, T -Mobile, NetWorkS!.” 
 

Cały zacytowany fragment 
stwierdza nieprawdę. 
Największym i najliczniejszym 
źródłem PEM o częstotliwości 
radiowej na terenie gminy 
Marki są telefony komórkowe 
mieszkańców, lub inne, 
bezprzewodowe urządzenia 
stanowiące zakończenia sieci 
komórkowych – urządzenia 
automatyki wind, przełącznice 
sieci energetycznej itp. itd. Nie 
są nimi na pewno stacje 
bazowe telefonii 
komórkowej. Nieprawidłowa 
jest również lista operatorów 
sieci komórkowych, 
działających na terenie gminy -  
Aero2 zostało przejęte przez 
Polkomtel, natomiast 
Networks! nie jest operatorem 
telekomunikacyjnym, i nie jest 
wymieniony w prowadzonym 
przez Prezesa UKE rejestrze 
przedsiębiorców 
telekomunikacyjnych.  
 

 

Tekst został przeredagowany 
na: 

„Źródłem sztucznych pól 
elektromagnetycznych 

wytworzonych przez człowieka 
są linie wysokiego napięcia i 

wszelkie urządzenia 
elektryczne użytkowane na 

terenie gminy.” 
 

Zapis: 
„Na terenie Gminy Miasto 

Marki występuje 6 operatorów 
takich jak Aero 2, Orange, 

Play, Plus, T -Mobile, 
NetWorkS!.” 

poprawiono na: 
„Na terenie Gminy Miasto 
Marki znajdują się stacje 

bazowe telefonii komórkowej 
operatorów: 

Orange Polska S.A., 
Polkomtel Sp. z o.o., 

P4 Sp. z o.o., 
T-Mobile Polska S.A..” 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

31 

Na stronie 37, autorzy stwierdzają: „GIOŚ, zgodnie 
z ustawą Prawo ochrony środowiska, dokonuje w 
ramach Państwowego Monitoringu Środowiska 
oceny poziomów pól elektromagnetycznych w 
środowisku na terenie województwa 
mazowieckiego. Zgodnie z danymi GIOŚ od roku 
2017 na terenie Gminy Miasto Marki nie 
prowadzono badań PEM. W 2018 r. najbliższy 
punkt pomiarowy zlokalizowany był w Wołominie. 
Wynik pomiarów PEM wyniósł 1,54 [V/m].” 

Pominięto fakt, że od 2021 
roku działa System 
Informacyjny o Instalacjach 
wytwarzających 
Promieniowanie 
Elektromagnetyczne SI2PEM, 
utworzony na podstawie 
Ustawy z dnia 7 maja 2010 r. o 
wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych (t.j. Dz.U. 
z 2021 r. poz. 777, 784). 
System SI2PEM umożliwia 
bezpośredni dostęp do danych 
pomiarowych wszystkich 
zarejestrowanych w nim stacji 
bazowych, przez co można 
uzyskać informacje po 
poziomie pola e-m nowsze niż 
z 2018 r. Dodatkowo, wartość 
1,54 V/m stanowi jedynie 2,5% 
maksymalnej, dopuszczalnej 
prawem wartości wynoszącej 
61 V/m.  
 

 

Po zdaniu:  
„GIOŚ, zgodnie z ustawą 

Prawo ochrony środowiska, 
dokonuje w ramach 

Państwowego Monitoringu 
Środowiska oceny poziomów 
pól elektromagnetycznych w 
środowisku na terenie całego 

kraju, w tym na terenie 
województwa mazowieckiego. 

Zgodnie z danymi GIOŚ od 
roku 2017 na terenie Gminy 

Miasto Marki nie prowadzono 
badań PEM. W 2018 r. 

najbliższy punkt pomiarowy 
zlokalizowany był w Wołominie. 
Wynik pomiarów PEM wyniósł 

1,54 [V/m].” 
dodano fragment o brzmieniu: 

 „Od 2021 roku funkcjonuje 
System Informacyjny o 

Instalacjach wytwarzających 
Promieniowanie 

Elektromagnetyczne SI2PEM, 
utworzony na podstawie 

Ustawy z dnia 7 maja 2010 r. o 
wspieraniu rozwoju usług i sieci 
telekomunikacyjnych (t.j. Dz.U. 

z 2021 r. poz. 777, 784). 
System SI2PEM pozwala na 

bezpośredni dostęp do danych 
pomiarowych wszystkich 

zarejestrowanych w nim stacji 
bazowych, dzięki czemu 

można uzyskać informacje 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

dotyczące poziomu pola 
elektromagnetycznego od roku 

2018. Należy również 
zauważyć, że wartość 

zmierzona w Wołominie 
stanowi jedynie 2,5% 

maksymalnej, dopuszczalnej 
prawem wartości wynoszącej 

61 V/m.” 

32 
Analiza SWOT (punkt 4.4.2, strona 38) – w dziale 
„Słabe strony” 

Proponujemy wykreślić 
„obecności stacji bazowych 
telefonii komórkowej” jako 
słabej strony - zgodnie z 
„Raportem o stanie rynku 
telekomunikacyjnego w Polsce 
w 2020 r.” przygotowanym 
przez Urząd Komunikacji 
Elektronicznej, penetracja 
usług mobilnych wynosi 
195,3%, i wzrosła w stosunku 
do roku 2019 o ponad 12 
punktów procentowych. 
Przeciętny mieszkaniec Marek 
korzysta więc z dwóch 
urządzeń mobilnych - bez 
„obecności stacji bazowych” 
byłoby to całkowicie 
niemożliwe. Obecność stacji 
bazowych jest absolutnie 
konieczna, by zapewnić dostęp 
do wszelkiego rodzaju e-usług, 
łączności bezprzewodowej, 
przesyłu danych czy usług 
ratunkowych.  
 

 
Analiza SWOT została 
poprawiona zgodnie z 

uwagami z pkt. 4 tej tabeli. 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

33 

Analiza SWOT (punkt 4.4.2, strona 38) – w dziale 
„Zagrożenia” pojawia się fragment „niska 
świadomość społeczną o zagrożeniu PEM”, 
sugerujący, że zjawisko PEM jest groźne dla życia 
czy zdrowia. 

Przede wszystkim PEM może 
być klasyfikowany jako 
zagrożenie dopiero wtedy, gdy 
przekraczane są dopuszczalne 
poziomy, ujęte w 
rozporządzeniu  Ministra 
Zdrowia z dnia 17 grudnia 
2019 r. w sprawie 
dopuszczalnych poziomów pól 
elektromagnetycznych w 
środowisku. Przekraczanie 
poziomów określonych w 
rozporządzeniu, w miejscach 
dostępnych dla ludności jest 
niedopuszczalne. Z pomocą 
przychodzi tu wspomniany 
system SI2PEM, gdzie 
analizując wyniki pomiarów 
pola w całej Polsce nie da się 
znaleźć przypadku, o którym 
zdaje się traktować ten punkt. 
Jako zagrożenie ujęto więc 
sytuację, która nie może 
wydarzyć się w rzeczywistości. 

 
Proponujemy zastąpić 
rzeczony fragment przez: 
„niska świadomość na temat 
PEM”. To właśnie nikłą wiedza 
na temat pola 
elektromagnetycznego jest 
jedną z głównych przyczyn 
łatwego rozprzestrzeniania się 
fałszywych mitów i 
dezinformacji na temat 

 
Analiza SWOT została 
poprawiona zgodnie z 

uwagami z pkt. 4 tej tabeli. 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

rzekomo szkodliwego wpływu 
rozwoju usług 
telekomunikacyjnych na 
zdrowie. 

34 

Strona 78: autorzy Projektu zakładają zadanie dla 
Urzędu Gminy Miasta Marki, polegające na 
„Wprowadzeniu do planów zagospodarowania 
przestrzennego zapisów poświęconych 
ochronie przed polami elektromagnetycznymi”. 

PIIT proponuje wykreślić to 
zadanie, jako zadanie Gminy. 
Wszelkie zapisy MPZP 
ograniczające możliwość 
budowy instalacji 
telekomunikacyjnych (np. takie 
jak wysokość masztu, 
minimalna odległość od 
zabudowań etc.) mogą zostać 
uznane za niezgodne choćby z 
Ustawą o wspieraniu rozwoju 
usług i sieci 
telekomunikacyjnych i jako 
takie zostać uchylone przez 
Wojewodę Mazowieckiego. 

 

Zadania: 
„Wprowadzenie do planów 

zagospodarowania 
przestrzennego zapisów 

poświęconych ochronie przed 
polami elektromagnetycznymi”,  
„Inwentaryzacja źródeł emisji 

promieniowania 
elektromagnetycznego” 

zostały zastąpione nowymi 
zadaniami: 

„Promowanie wiedzy 
dotyczącej PEM”, 

„Upowszechnienie korzystania 
z systemu SI2PEM” 

35 

Strona 78: autorzy Projektu zakładają zadanie dla 
Urzędu Gminy Miasta Marki, polegające na  
„Inwentaryzacji źródeł emisji promieniowania 
elektromagnetycznego”. 

PIIT proponuje wykreślenie 
tego zadania. Źródła 
wytwarzające pole 
elektromagnetycznego 
zinwentaryzowane są we 
wspomnianym wcześniej 
systemie SI2PEM. Wstępne 
sprawdzenie w SI2PEM 
wskazuje, że samych stacji 
bazowych w mieście Marki jest 
istotnie więcej. 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

36 

Na stronie nr 5 jest zdanie, które dyskwalifikuje 
twórców tego dokumentu wskazujące, iż „ W 
rocznej ocenie jakości powietrza dla strefy 
mazowieckiej za rok 2020, z uwzględnieniem 
kryteriów ustanowionych dla celów ochrony zdrowia 
stwierdzono jedynie niedotrzymane poziomy 
benzopirenu, pyłu zawieszonego PM 2,5 oraz pyłu 
zawieszonego PM 10”. W świetle takich stwierdzeń 
konieczne jest  uzupełnienie  dokumentu na temat  
o toksycznego wpływu tych substancji na zdrowie 
ludzi, miało by to charakter edukacyjny dla twórców 
dokumentu, jak i osób czytających. Trudno walczyć 
z takim zagrożeniem , jak katastroficzny stan 
powietrza m.in. w Markach lekceważąc je w sposób 
jawny. 

  

Uzupełniono zapis 
uwzględniając wpływ 

szkodliwych substancji na 
zdrowie ludzi – str. 24-25. 

Dodano zapis: 
„PM2.5 stanowią aerozole 

atmosferyczne, których 
średnica jest nie większa niż 
2.5 mikrometra. Tego rodzaju 
pył zawieszony jest uznawany 
za najgroźniejszy dla zdrowia 
człowieka. Wszystko dlatego, 
że pył jest bardzo drobny, a w 

takiej postaci może się 
przedostać bezpośrednio do 
krwiobiegu. To właśnie ten 

rodzaj pyłu zawieszonego jest 
odpowiedzialny za: 
nasilenie astmy, 

osłabienie czynności płuc, 
nowotwory płuc, gardła i 

krtani, 
zaburzenia rytmu serca, 

zapalenie naczyń 
krwionośnych, 
miażdżycę, 

niższą masą urodzeniową 
dziecka i problemy z 

oddychaniem, gdy było ono 
narażone na kontakt z pyłami 
w trakcie rozwoju płodowego, 

nasilenie objawów chorób 
związanych z układem 

krwionośnym i oddechowym. 
Natomiast PM10 to mieszanina 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

zawieszonych w powietrzu 
cząsteczek, których średnica 

nie przekracza 10 
mikrometrów. Jest szkodliwy z 

uwagi na zawartość 
rakotwórczych metali ciężkich 
takich jak benzopireny, furany, 

dioksyny. PM10 to pył 
zawieszony, który przede 

wszystkim wpływa negatywnie 
na układ oddechowy: 

odpowiada za ataki kaszlu, 
świszczący oddech, 

pogorszenie się stanu 
astmatyków czy za ostre, 

gwałtowne zapalenie oskrzeli. 
W sposób pośredni PM10 

wpływa również negatywnie na 
resztę organizmu, między 
innymi zwiększając ryzyko 

zawału serca oraz wystąpienia 
udaru mózgu.  

Benzo(a)piren to organiczny 
związek chemiczny będący 

przedstawicielem 
wielopierścieniowych 

węglowodorów aromatycznych 
(WWA). Benzo(a)piren 

wykazuje małą toksyczność 
ostrą, zaś dużą toksyczność 

przewlekłą, co związane jest z 
jego zdolnością kumulacji w 

organizmie. Podobnie jak inne 
WWA, jest związkiem silnie 

rakotwórczym. Posiada 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

również właściwości 
mutagenne. Do innych działań 

niepożądanych zalicza się 
podrażnienie oczu, nosa, 

gardła i oskrzeli.” 

37 

Na stronie 14 tej wskazane zostały zadania 
związane z ochroną przyrody i rozwojem terenów 
zieleni miejskiej – są to zadania wskazane w 
budżecie obywatelskim ale nie ma wyjaśnień w jaki 
sposób przyczyniają się one do poprawy jakości 
powietrza ( ogólnie wiadomo, iż realny wpływ na 
jakość powietrza mają nasadzenia drzew 
liściastych). Interesujący jest plan Miasta dla 
rozwoju zieleni, równomiernie na jego obszarze , 
nie tylko na wybranych ograniczonych terenach. A 
na ten temat nie ma żadnych informacji w 
niniejszym dokumencie.     

  

Dopisano informacje o wpływie 
rozwoju zieleni miejskiej na 

zdrowie ludzi – str. 15. 
Dopisano fragment: 

” Funkcja ekologiczno-
ochronna terenów zieleni 

polega na obniżaniu 
zanieczyszczeń w środowisku, 

chroni przed hałasem, 
poprawia jakość wdychanego 

powietrza, a tym samym 
wpływa na zdrowie 

mieszkańców obszarów 
miejskich. Zieleń tłumi hałas, 

zmniejsza zanieczyszczenia w 
powietrzu przede wszystkim 

przy szlakach 
komunikacyjnych. Zieleń 
pochłania wytwarzane 

zanieczyszczenia  
i wydziela fitoncydy. Ponadto, 
zieleń chroni przed śniegiem, 

słońcem, pożarami, nawiewami 
pyłów, czy innych 

zanieczyszczeń. Zieleń łagodzi 
klimat, gdyż „drzewa  

i tereny zielone obniżają 
temperaturę w miastach oraz 

mają wpływ na opady  
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

i dostępność wody w skali 
lokalnej i regionalnej. Dzięki 
drzewom i terenom zielonym 

miasta zyskują czystsze 
powietrze – rośliny pełnią 
ważną rolę w sekwestracji 

(wychwytywaniu i 
magazynowaniu) węgla”. 

38 

Ponadto odnosząc się do Monitoringu Środowiska 
wskazanie wartości przekroczeń dla strefy 
mazowieckiej niezbyt dokładnie odzwierciedla 
poziom zagrożeń dla Marek, zatem mając na 
uwadze informację o realizacji pomiarów substancji 
toksycznych w wybranych punktach Miasta ( str. 
26) warto by było przedstawić wyniki  
realizowanych pomiarów, skoro są realizowane ze 
środków publicznych, wiedzielibyśmy na ile 
dotychczasowe działania  Miasta są efektywne. 

  
Dodano tabelę z wynikami 

pomiarów z czujników Airly – 
tabela 9. 

39 

Właściwa realizacja celów w wybranych grupach 
zadań winna opierać się na bardzo dokładnym 
zbadaniu aktualnej sytuacji i oceny efektów 
realizowanych działań. Tymczasem przykładowo na 
stronie 13 są przestawione działania realizowane w 
ramach uchwałą Rady Miasta Marki  nr IV/43/2019; 
a zaraz po tym wskazuje się zadanie rozpoczęte w 
2018 r. polegające na udzieleniu dotacji celowych z 
budżetu  Gminy Miasto Marki poprzez zmianę 
istniejącego systemu ogrzewania i jednocześnie 
wskazano, że program cieszył się dużym 
zainteresowaniem mieszkańców (także strona 25).  
Skoro to najważniejsze zadanie w tym zakresie to 
warto by pokusić się o przedstawienie bardziej 
szczegółowej jego analizy i efektów poprzez 
wskazanie danych dotyczących jaki typ ogrzewania 
(negatywnie oddziaływującego na stan powietrza ) 

  

Dodano informacje o tym jakie 
typy ogrzewania były 

wymieniane i o kwotach 
dotacji. 
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Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

został wymieniony, jak zmieniły się parametry 
zanieczyszczenia powietrza, podobnie z dalszymi 
zadaniami.   

40 

Na stronie 24 z kolei wskazano liczbę kontroli 
spalania odpadów w tabeli, zatem tutaj także 
pojawia się pytanie, jaka jest skala wykonanych 
kontroli w odniesieniu  do domów ( co do których 
istnieje zagrożenie spalania takich odpadów), ile 
jest interwencji podjętych z urzędu a ile w ramach 
interwencji samych mieszkańców. Nadal w Markach 
w chłodne dni smród spalanych odpadów nie 
pozwala na normalne funkcjonowanie, otwarcie 
okien czy wyjście na spacer jest niemożliwe, 
człowiek się dusi, już wjeżdżając do Miasta z 
Warszawy czuje się drastyczną negatywną zmianę  
jakości powietrza, zatem ze zdumieniem czytam o 
tych sukcesach w działaniu Miasta przy 
jednoczesnym braku obiektywnych danych 
wynikających z pomiarów jakości powietrza. 

  

Gmina wykonuje kontrole pod 
względem spalania odpadów 

na skutek zarówno zgłoszeń od 
mieszkańców, jak i działań 

własnych. Nie jest prowadzona 
kategoryzacja tych kontroli. 

41 

Inną niepokojącą kwestią są  informacje dotyczące 
występujących zakładów przemysłowych na terenie 
Miasta – wskazanych na stronie 28 –np. Tchibo i 
piekarnia Szwajcarska – stale na terenie Miasta 
czuje się efekty funkcjonowania tych Obiektów – za 
to brak informacji o stosowanych metodach 
ograniczania emisji substancji z tych podmiotów do 
powietrza. Podobna sytuacja winna dotyczyć 
wszystkich pozostałych. Ponadto w odniesieni np. 
do zakładów chemicznych warto by wiedzieć, jak 
zabezpieczone jest odprowadzenie ścieków. 

  

Szczegółową kontrolą 
zakładów przemysłowych 
zajmuje się Wojewódzki 

Inspektorat Ochrony 
Środowiska w Warszawie 

(Delegatura w Mińsku 
Mazowieckim). Gmina nie 

posiada wiedzy nt. 
przeprowadzonych kontroli 

oraz stosowanych technologii.  
Dodano zapisy o kontrolach 

przeprowadzonych przez 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

WIOŚ oraz ogólną informację o 
zasadach korzystania ze 

środowiska przez podmioty 
gospodarcze: 

„Zasady korzystania ze 
środowiska oraz wprowadzania 

substancji do środowiska 
(pyłów, gazów, ścieków czy 

odpadów regulują odpowiednie 
pozwolenia sektorowe lub 
pozwolenia zintegrowane), 

które zakłady planujące takie 
działanie są zobligowane do 

pozyskania przed 
rozpoczęciem szczególnego 
korzystania ze środowiska. 

Dokumenty te ujmują specyfikę 
zakładu oraz aktualne przepisy 

prawa, tak aby działalność 
zakładu nie przynosiła szkód 

dla środowiska.  
Szczegółową kontrolą 

zakładów przemysłowych 
zajmuje się Wojewódzki 

Inspektorat Ochrony 
Środowiska w Warszawie 

(Delegatura w Mińsku 
Mazowieckim).  

W 2020 roku WIOŚ w 
Warszawie przeprowadził 3 
kontrole, w tym 2 kontrole 
interwencyjne. Wydano 2 
zarządzenia pokontrolne 

zobowiązujące do usunięcia 
stwierdzonych podczas kontroli 
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Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 
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naruszeń. Wydano 2 decyzje 
administracyjne, które 

dotyczyły m.in. rozliczania 
inwestycji, kar pieniężnych, 

kosztów kontroli.” 

42 

Z kolei jeśli piszecie Państwo o działaniach 
edukacyjnych to warto wskazać, jakie grupy są tymi 
docelowymi i czy rzeczywiście ten cel został 
osiągnięty , a także trzeba wskazać efekty działań. 

  

Efekt edukacji ekologicznej jest 
niemierzalny. Możemy jedynie 
zakładać pozytywny skutek jej 
przeprowadzania, natomiast 

nie jesteśmy w stanie określić 
liczbowych efektów. 

Dodatkowo Gmina zauważa 
potrzebę prowadzenia ciągłem 

edukacji mieszkańców w 
każdym aspekcie ochrony 

środowiska 

43 

Ten temat , mimo iż jeden z najistotniejszych został 
potraktowany w sposób zdawkowy. Długość sieci 
wodociągowej jest ważna ale dla mnie jest istotna 
jest informacja dotyczącą stref zasilania, czyli 
jakości wody z ujęć wód podziemnych  oraz 
informacja dotycząca stref ochrony bezpośredniej a 
także konieczności ustanowienia strefy ochrony 
pośredniej. Chciałabym mieć pewność , iż 
nieczynne od lat np. składowisko odpadów nie ma 
wpływu na jakość wody  ujmowanej na potrzeby 
zbiorowego zaopatrzenia w wodę lub nie będzie 
miało za kilka lat, chciałabym znać analizy 
geologiczne                                i hydrogeologiczne, 
a także te  dotyczące zagrożeń aktualnych i 
długofalowych dla ujęć wody. Zatem proszę o 
informacje, jakie działania są podejmowane lub 
będą w związku z brzmieniem Rozdziału 6  ustawy 

  

Dodane zapis uściślający: 
„Ujęcia wody, zgodnie z 
obecnie obowiązującymi 

przepisami są w odpowiedni 
sposób chronione przez 

Wodociąg Marecki Sp. z o.o.” 
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Lp. 
Stan zapisu w projekcie dokumentu  (z podaniem 

rozdziału, punktu) 
Treść uwagi/wniosku 

 (proponowana zmiana) 
Uzasadnienie uwag/wniosku Odpowiedź na uwagę 

z dnia 20 lipca 2017r Prawo wodne  ( Dz. U z 
2021r. poz. 2233 z późn.zm), pt. Ochrona ujęć 
wody oraz zbiorników wód śródlądowych. 

44 

Ponadto kwestie uzdatniania wody są opisane w 
sposób niejasny,  nie wiem czy odnosi się do 
uzdatniania wody dla zbiorników retencyjnych czy 
tych podawanych do sieci ( str. 47). Podobnie 
zdawkowo opisano zagrożenia wynikające z 
problemów w gospodarce ściekowej i kwestie 
przedostawania się zanieczyszczeń do warstw 
wodonośnych, pytanie czy sporządzono mapy, 
gdzie występują te zagrożenia, jak są  
monitorowane i jak kontrolowane,  ile jest tych 
kontroli. 

 
Uwagi są poza zakresem 

opracowania POŚ.  
Dodano zapisy uściślające.  
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II. Podsumowanie zawierające uzasadnienie wyboru przyjętego dokumentu  

w odniesieniu do rozpatrywanych rozwiązań alternatywnych, a także 

informację, w jaki sposób zostały wzięte pod uwagę i w jakim zakresie zostały 

uwzględnione: 

II. 1  ustalenia zawarte w prognozie oddziaływania na środowisko; 

II. 2  opinie właściwych organów (RDOŚ, PWIS); 

II. 3  zgłoszone uwagi i wnioski; 

II. 4  wyniki postępowania dotyczącego transgranicznego oddziaływania na 

środowisko, jeżeli zostało przeprowadzone; 

II. 5 propozycje dotyczące metod i częstotliwości przeprowadzania monitoringu 

skutków realizacji postanowień dokumentu. 

Program jest spójny z innymi dokumentami strategicznymi dotyczącymi ochrony 

środowiska, w skali międzynarodowej krajowej i lokalnej.   

Wariantowaniu mogłyby podlegać analizy doboru sposobów i środków 

osiągania określonych celów. Biorąc pod uwagę fakt, że również i w tym przypadku 

sprecyzowane w Programie działania w zdecydowanej większości wynikają z innych 

dokumentów sektorowych: Wieloletniej Prognozy Finansowej, Strategii Rozwoju 

Lokalnego oraz innych rozważanie alternatyw nie znajduje także i w tej kwestii 

odpowiedniego uzasadnienia. 

II. 1  Ustalenia zawarte w prognozie oddziaływania na środowisko 

Sporządzenie Prognozy do Programu wynika z zapisów ustawy z dnia 3 

października 2008 r., o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 

udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz ocenach oddziaływania na 

środowisko (Dz. U. z 2021 poz. 2373 ze zm.) oraz Dyrektywy 2001/42/WE 

Parlamentu Europejskiego i Rady z dnia 27 czerwca 2001 r. w sprawie oceny wpływu 

niektórych planów i programów na środowisko. 

Burmistrz Miasta Marki dnia 17.12.2022 r. wystąpił do RDOŚ i WSSE z 

wnioskiem o uzgodnienie odstąpienia od strategicznej oceny oddziaływania na 

środowisko.  

Mazowiecki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny pismem z dnia 

17.01.2022 r., znak: ZS.7040.505.2021.KB uznał za zasadne odstąpienie od 

przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko dla dokumentu 
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pn.: „Program Ochrony Środowiska dla Gminy Miasto Marki na lata 2022- 2025 z 

perspektywą na lata 2026- 2029”.  

Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Warszawie, pismem z dnia 

18.05.2022 r., znak WOOŚ-III.410.1003.2021.JDR., uzgodnił odstąpienie od 

przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko dla projektu 

dokumentu pn. „Program Ochrony Środowiska dla Gminy Miasto Marki na lata 2022-

2025 z perspektywą na lata 2026-2029”. 

 

II. 2  Opinia właściwych organów 

II.2.1 Opinia Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska 

Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Warszawie, pismem z dnia 

18.05.2022 r., znak WOOŚ-III.410.1003.2021.JDR., uzgodnił odstąpienie od 

przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko dla projektu 

dokumentu pn. „Program Ochrony Środowiska dla Miasta Marki na lata 2022-2025 z 

perspektywą na lata 2026-2029”. 

 

II.2.2 Opinia Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego  

Mazowiecki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny pismem z dnia 

17.01.2022 r., znak: ZS.7040.505.2021.KB uznał za zasadne odstąpienie od 

przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko dla dokumentu 

pn.: „Program Ochrony Środowiska dla Gminy Miasto Marki na lata 2022- 2025 z 

perspektywą na lata 2026- 2029”.  

 

II. 3  Zgłoszone uwagi i wnioski 

W trakcie konsultacji społecznych nie wpłynęły żadne uwagi ani wnioski ze 

strony społeczeństwa.   

 

II. 4  Wyniki postępowania dotyczącego transgranicznego oddziaływania na 

środowisko, jeżeli zostało przeprowadzone 

Biorąc pod uwagę lokalny i regionalny charakter możliwych do wystąpienia 

oddziaływań na środowisko, należy stwierdzić, że realizacja „Program Ochrony 

Środowiska dla Gminy Miasto Marki na lata 2022-2025 z perspektywą na lata 2026-

2029” nie będzie skutkowała możliwością wystąpienia oddziaływań transgranicznych, 
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wobec czego dokument ten nie musi być poddawany procedurze transgranicznej 

oceny oddziaływania na środowisko. 

 

II. 5 Propozycje dotyczące metod i częstotliwości przeprowadzania monitoringu 

skutków realizacji postanowień dokumentu 

Burmistrz Miasta Marki jest zobowiązany do sporządzania co dwa lata raportów 

z wykonania programów ochrony środowiska, które przedstawia Radzie Miasta. 

Następnie raporty są przekazywane przez Burmistrza do Zarządu Powiatu 

Wołomińskiego. W raporcie zostanie dokonana ewaluacja realizowanych zadań 

i poziomu osiągnięcia przyjętych wskaźników. Raporty te stanowią syntetyczne 

zestawienie zadań, które w analizowanym dwuleciu powinny być zrealizowane oraz 

przedstawienie, które z nich zostały zrealizowane, jakie były koszty. W proces 

ewaluacji tym samym zostaną włączeni wszyscy interesariusze, w tym służby 

i inspekcje działające na terenie gminy i odpowiedzialne za realizację zadań 

zaplanowanych w Programie Ochrony Środowiska.  

 


